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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, senyores diputades i senyors diputats.
Començarem la sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si
es produeixen substitucions.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Sí, presidenta, bones tardes, Patricia Gómez substitueix
Teresa Suárez.

LA SRA. PRESIDENTA:

Beníssim. Ja està? Molt bé. L’ordre del dia d'avui consisteix
en el debat de les proposicions no de llei RGE núm. 8149 i
8252/24. 

1) Proposició no de llei RGE núm. 8149/24, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a hidroteràpia a
Eivissa.

En primer lloc, passam a debatre la Proposició no de llei
RGE núm. 8149/24, presentada pel Grup Parlamentari Popular,
relativa a hidroteràpia a Eivissa. Per a la seva defensa, per part
del Grup Parlamentari Popular, té la paraula la Sra. Pereira, per
un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

Muchas gracias, presidenta. Buenas tardes a todos. La
fisioterapia acuática o hidroterapia favorece el tratamiento de
personas con discapacidad mejorando su sistema motor y
aumentando sus niveles de actividad física que llegan incluso
a mantenerse seis meses después del final del tratamiento. Su
base es la actividad acuática adaptada como tratamiento
rehabilitador, terapéutico y educativo. Va dirigido a personas
con grandes necesidades de apoyo. La clave del tratamiento
está en la utilización del agua como agente terapéutico. Existen
diferentes tipos de terapias acuáticas según las necesidades de
cada paciente, pero, en términos generales, mejora las
funciones relacionadas con el tono muscular, las funciones
mentales, la estructura de la espalda y actividades como el
equilibrio y la marcha. 

Este tipo de terapia en salud mental de los menores con
discapacidad hace que repercutan en una mejoría de aspectos
como la atención o el comportamiento social. Los beneficios de
la terapia acuática son la activación de la circulación sanguínea,
estimula el sistema inmunitario, aporta gran alivio muscular,
apacigua el estrés, la ansiedad y otros trastornos del estado de
ánimo, favorece la relajación mental, refuerza el tono muscular,
mejora el rango de movimiento corporal, disminuye
notablemente las contracturas musculares y contribuye a una
correcta respiración, entre otros. 

En cuanto a la práctica, los resultados observados en los
distintos programas llevados a cabo a lo largo de todo el
territorio nacional, han sido excelentes y van desde la
superación de temores y retos, como es el caso de una persona
con fobia al agua, a cambios positivos en el comportamiento,
como el control de las alteraciones conductuales; aumenta la
autoestima y la autonomía, les tranquiliza, les relaja y su

disposición es totalmente diferente. La hidroterapia, dadas sus
propiedades, representa un complemento terapéutico y
educativo clave en todo tratamiento rehabilitador y psicológico
de personas con discapacidad asociada alteraciones
funcionales, motoras, sensoriales y conductuales, puesto que
combina los efectos y beneficios generales del medio acuático
con los que aportan la actividad física y el movimiento. Esto
significará el desarrollo de una actividad agradable, que aporta
bienestar, satisfacción y que da calidad de vida. No hay que
olvidar que la rehabilitación, en cualquiera de sus modalidades,
tiene el potencial de evitar hospitalizaciones costosas y reducir
la duración de la estancia hospitalaria. 

En muchas ocasiones, la actividad física en la tierra puede
resultarles muy difícil, incluso imposible. Sin embargo, el
medio acuático facilita notablemente la posibilidad del
movimiento y el traslado. Hablamos de dos conceptos
íntimamente relacionados: funcionalidad física y mental y
mejora de la calidad de vida. 

Para que estos programas de hidroterapia se puedan llevar
a cabo, son necesarias unas instalaciones adecuadas, piscinas
sin barreras arquitectónicas con la aparatología necesaria para
el desarrollo y la actividad, con una temperatura determinada
y dotadas del personal cualificado para dicho fin, y
disponibilidad de uso de las instalaciones. 

Por todo lo expuesto anteriormente, el Parlamento de las
Illes Balears insta al Govern de las Illes Balears a que posibilite
la utilización de la piscina de hidroterapia de Can Raspalls a los
usuarios de las residencias de la Fundación de atención y apoyo
a la dependencia y de promoción de la autonomía personal de
Ibiza, en este caso, regulando sus horarios y condiciones de
utilización. 

Muchas gracias, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Pereira. Torn de fixació de posicions.
Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra.
Fernández, per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Des del PSIB-PSOE sempre hem
mantingut un fort compromís amb la inclusió social i la millora
de la qualitat de vida de les persones amb discapacitat. La
proposta que presenta avui el PP reconeix la hidroteràpia com
una eina terapèutica important per millorar el benestar físic i
mental aquestes persones. 

La hidroteràpia ofereix un enfocament integral per millorar
la salut física i mental de les persones majors i discapacitades,
en combinar exercici de baix impacte, alleujament del dolor,
millorar cardiovascular i benestar emocional. Es converteix en
una eina molt valuosa per mantenir la seva qualitat de vida i
prolongar la seva independència. Compartim, idò, el
plantejament que es fa dels beneficis de la hidroteràpia en totes
les edats i moltes malalties, però per garantir aquest objectiu
cal també garantir que les polítiques impulsades vagin més
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enllà d'una proposta puntual i s'integrin en un marc d'atenció
més ampli i coordinat. 

Li he de confessar, Sra. Pereira, que ens resulta curiós instar
el Govern que posi a disposició la piscina on es fa hidroteràpia
de Can Raspalls, perquè la facin servir els usuaris de les
residències del Govern. O sigui, aquesta PNL insta el Govern
que deixi fer servir a una altra part del Govern una piscina. No
sé si no sé si realment fa falta una PNL per a això o bastaria
simplement una circular interna perquè a aquesta institució hi
pugui anar la resta de gent que està a residències del Govern
balear, jo crec que amb una circular ja ens bastaria. 

Can Raspalls és una residència que depèn del Govern
balear, com les altres dues residències a les qual es vol donar
accés a la piscina: Can Blai i Sa Serra. Una cosa diferent seria
que aquesta PNL regulés la creació d’aquest tipus
d'instal·lacions d’hidroteràpia a totes les noves residències.
Això ho entendríem. Però del que aquí es parla és simplement
que la gent que ja està a una residència, a una plaça pública, a
una residència, vagi a l'altra residència, que és del mateix amo,
a fer hidroteràpia. No té massa sentit i entre ells podrien,
simplement, parlar, perquè depenen de la mateixa direcció
general. 

També seria diferent si es regulés aquí què passa amb els
usuaris de les places concertades de Colisée que amb aquesta
PNL queden fora de poder accedir a les places d’hidroteràpia
i també són usuaris de les residències públiques, en aquest cas
concertades, però places públiques del Govern balear. 

Potser aquest és el problema, el fet que aquestes residències
continuen sent gestionades pel Govern en comptes del Consell
Insular d'Eivissa, que és el que té les competències. Per això
només parlam aquí avui de les virtuts de la hidroteràpia a
Eivissa, sembla que la hidroteràpia no té virtuts ni a Menorca
ni a Mallorca, perquè a les altres illes els consells es fan càrrec
del que els pertoca, que és la competència de residències, i estic
segura que això ho han solucionat amb una circular. 

No tenim la mateixa sort a Eivissa on Vicent Marí, el
president del consell, du dues legislatures negant-se a acceptar
el traspàs de la competència, durant la legislatura passada deia
que perquè l’oferta econòmica que li feien era insuficient per
part del Govern, una oferta basada en criteris tècnics; aquesta
legislatura ni tan sols posa aquesta excusa, només tenim el
silenci, perquè, clar, ara el Govern balear està presidit pel PP
i l'oferta, que era bona i entenem que continua sent la mateixa
perquè no hem tornat a sentir parlar de xifres, continua sent la
mateixa. 

Nosaltres hi votarem perquè òbviament no podem estar en
contra dels beneficis de la hidroteràpia i que tots els usuaris
d'Eivissa puguin gaudir d’això. Ens sap greu que quedin fora
els usuaris de Colisée, ens sap greu ser l’únic consell que no es
fa càrrec de les seves competències, però vaja, tot sigui per al
benefici dels usuaris de les residències d'Eivissa. 

Gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Fernández. El Grup Parlamentari VOX
és a la Mesa, entenc que renuncia a intervenir. Pel Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula la Sra. Carrió,
per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, presidenta. Només exposar a la Sra. Pereira que
òbviament compartim l'exposició de motius que es contempla
en aquesta PNL i compartim, des del punt de vista de gestió, la
iniciativa que pugui tenir.

Si vostè fos directora de Can Raspalls o directora de la
Fundació per a la discapacitat, em semblaria una iniciativa
absolutament encertada. Ara bé, no l'acab d'entendre, no l’acab
de veure dins el marc competencial del Parlament ni de
nosaltres com a diputats. Efectivament, com comentava abans
la companya, crec que és un tema que s'arregla amb una
circular, igual que es poden arreglar mil milions de coses, com
que instàssim la conselleria també que es compartís el recurs de
teatre entre Fusteret i Pinaret, que és bastant obvi, o que s'instàs
a compartir els recursos de serveis d'una mateixa direcció
general o que dins el Parlament haguéssim d'instar la Mesa
perquè entre els grups parlamentaris poguéssim utilitzar les
fotocopiadores ... no ho sé, em resulta poc apropiat des d'un
punt de vista, no des del contingut -em reafirm-, no des de la
proposta, ni des de la defensa de la hidroteràpia, ni de la
proposta de la bona gestió i treure el màxim profit als serveis
per al màxim nombre d'usuaris i ciutadans, en absolut des
d'aquesta òptica, sí des de la responsabilitat que crec que ens
ocupa.

Res més. Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Carrió. Pel Grup Parlamentari Mixt, té
la paraula la Sra. Gomila, per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Presidenta, no intervindré.

LA SRA. PRESIDENTA:

Entesos, gràcies. Té la paraula el Sr. Agustí Buades, per un
temps màxim de cinc minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gràcies, presidenta. Donaré suport a aquesta PNL i no
intervendré més. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Beníssim. En aquest cas, té la paraula per contradiccions el
grup proposant per un temps de cinc minuts. Sra. Pereira, té la
paraula.
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LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

Muchas gracias, presidenta. Sra. Fernández, esta piscina
está construida desde el año 2012, ustedes, en ocho años, no
fueron capaces de hacerla funcionar por grandísimas
deficiencias en lo que era absolutamente toda la estructura. No
fueron capaces, en ocho años, de mantener el agua a la
temperatura que tenía que estar para este fin. En esta
proposición no de ley se pide a la conselleria que posibilite la
utilización, es decir, que, por favor, subsane estas deficiencias
que ustedes no fueron capaces de hacer, se articulen unos
horarios para los usuarios y así la piscina pueda funcionar, que
es, si Dios quiere, lo que va a empezar a hacer en un futuro
próximo, cuando esto se realice. Yo no le hubiese contestado
si usted no me hubiese preguntado. 

Bueno, respecto a la utilización del resto de las residencias,
pues, la verdad es que yo creo que primero tendría que empezar
a funcionar, después tendría que ver..., porque, lógicamente,
este tipo de infraestructuras con el personal que necesita,
especializado, y dadas las dimensiones que tiene y también
dentro de los posibles usuarios los hay de muy diferentes tipos
que necesitan terapias muy distintas. 

Entonces, lógicamente, si la piscina pertenece a la Fundació
d’Atenció i Suport a la Dependència, lógicamente sus
residencias, los usuarios son los primeros que deben hacer uso
de ella. Y me parece fenomenal que, una vez que se sepa la
capacidad que se tiene y los horarios que puedan quedar libres,
se incorporen usuarios del resto de las residencias, las
concertadas y todas las demás. 

Yo creo que será simplemente cuando esto empiece a
funcionar, se vean las necesidades que tienen de tiempos,
personal, etc., que lo soliciten a la misma y, en función de los
recursos disponibles, que puedan ser ofertados, pues..., por
supuesto, será susceptible su utilización por el resto de usuarios
de otras residencias.

Y agradezco a todos el apoyo. 

Muchas gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Pereira. Acabat el debat, passam a
votar la Proposició no de llei RGE núm. 8149/24. Votam.

14 vots a favor. 

Queda aprovada la Proposició no de llei RGE núm.
8149/24.

2) Proposició no de llei RGE núm. 8252/24, presentada
pels Grups Parlamentaris Socialista, MÉS per Mallorca i
Mixt, relativa a inclusió de les persones en situació de
vulnerabilitat a les Illes Balears. 

 A continuació, passam a debatre la Proposició no de llei
RGE núm. 8252/24, presentada pels Grups Parlamentaris
Socialista, MÉS per Mallorca i Mixt, relativa a inclusió de les
persones en situació de vulnerabilitat a les Illes Balears. Per a

la seva defensa, té la paraula, per part del Grup Parlamentari
Socialista, el Sr. Lamin, per un temps màxim de cinc minuts.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Bones tardes, Sra. Presidenta, gràcies. Bé..., sí?..., per
començar és important contextualitzar una miqueta per què es
presenta aquesta iniciativa. Com tots vostès saben, en aquest
parlament tenim un pacte per la inclusió, on som tots els partits
polítics, excepte VOX, representats i fem feina de valent, amb
uns objectius comuns, és un pacte que s’ha subscrit fa
moltíssims d'anys, que és un projecte i crec que en podem
treure moltes coses positives, on, precisament, les entitats que
en formen part són les que formen part de la Xarxa per la
Inclusió, EAPN, més de vint entitats que fan feina per garantir
i defensar els drets de les persones amb vulnerabilitat. 

I entre els objectius que es marca aquest pacte i que
subscrivim tots aquests partits polítics i hi feim feina, hi ha la
defensa dels drets de les persones en situació de vulnerabilitat.
I així ho diu aquest pacte, independentment de la situació
administrativa d'aquestes persones. I és aquest afegitó, que
pareix simple i que hem firmat tots conscients, no ara, fa moltes
legislatures que s'ha signat, “independentment de la situació
administrativa de cada persona”, no?, o en general de la
ciutadania que es pugui adreçar aquests serveis. 

Evidentment, fa uns mesos es va dur aquí una iniciativa a la
Comissió d'Institucionals, la va dur VOX, ho podem dir
clarament, on es demanava negar el dret a l'empadronament a
les persones migrades, negar un dret bàsic a ciutadans que han
vengut a Mallorca, com poden haver anat a qualsevol altra
banda, i que tenen el dret, tenen el dret i l’obligació, a més,
l’obligació constitucional d'empadronar-se, tots, per poder..., és
a dir, això és així. Vull dir no... no és una qüestió que s’hagi de
decidir.

I, evidentment, aquest dret de ciutadania esdevé una altra
sèrie de drets, com puguin ser l'assistència sanitària, social,
l'educació, que creim - que creim- que és fonamental, perquè si
qualsevol persona..., que també m'agradaria posar-ho en valor,
que qualsevol persona que emigra ho fa per unes raons òbvies
de cercar una vida millor, de fugir d'una guerra, de por, i que,
normalment, quan arriben aquí, el mínim que s'han de trobar és
una societat acollidora i que els generi oportunitats,
evidentment dins el marc normatiu que regeixi en aquest
moment.

Per tant, l'empadronament és un dret, és un dret i és una
obligació, i com a dret i obligació que és, l’hem de garantir. 

Evidentment, aquest pacte va en la línia de garantir aquest
dret d'aquelles persones que tenen major situació de
vulnerabilitat. Per això es diu “Pacte per la inclusió”, pacte que
també va signar el Partit Popular i que, evidentment, de manera
intrínseca, va acceptar totes aquestes condicions. La sorpresa
va ser quan el Partit Popular s’alinea amb la ultradreta per
condicionar aquest dret i aquesta obligació -no només és un
dret, és una obligació. 

A partir d'aquí se’ns donen tota una sèrie d'explicacions,
que va ser un error, no sé què, no sé què més, i s’arriba a una
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conclusió que s'ha de fer una iniciativa per remeiar aquesta
situació i per retornar a la situació inicial. 

Tots els membres del Pacte per la inclusió arribam a la
conclusió que s’ha de presentar una iniciativa per remeiar això,
fins i tot el Partit Popular. I ens trobam que a l’hora de
presentar-la el Partit Popular diu: “No. Sí, però llevant l’afegitó
d’independentment de la situació...”, és a dir, volent capgirar el
que ja s'havia signat. Vull dir, les regles del joc són les que són
i quan tu assumeixes un compromís el que no podem fer és
canviar les regles del joc segons les dèries dels nostres
companys i companyes de viatge. Vull dir, això és així. 

I la pregunta és: què ha canviat del Pacte per la inclusió de
fa tres, quatre legislatures al d’ara? Res, VOX, perquè el Partit
Popular..., els compromisos hi són, no ha canviat res. I si no
s’estava d'acord amb això que s'hagués dit abans, però no a
mitjan joc pretendre canviar les regles del joc. 

I això no ho deim nosaltres com a partit polític, nosaltres
feim honor a una petició legítima que ens fa la Xarxa per la
Inclusió Social, de preservar -de preservar- aquest pacte, i que
hi ha unes regles i que hi ha uns mínims que s'han de preservar.
I aquests mínims van en la línia de no perpetuar un pacte que
ha estat generador de consens durant moltíssimes legislatures
i que ara, perquè hi hagi una força que..., bé, que té les seves
maneres de pensar, és bastant excloent, etc., idò ara vulgui
canviar les regles del joc i vulgui alterar les regles del joc d'un
pacte del qual ni tan sols forma part, i se la va convidar,
d'acord?

Vull dir, jo ho dic perquè... ho dic pels companys del Partit
Popular, és a dir, el Partit Popular té les mans lliures, en teoria
ara no tenen un pacte, per poder remeiar aquesta situació i es va
optar per no voler-ho fer. 

Per tant, nosaltres el que demanam és que es torni al punt de
partida que són tots aquells drets, tots aquells grans
compromisos que havíem adquirit com a pacte per la inclusió
i que quan atenguem les necessitats de les persones en situació
de vulnerabilitat -vaig acabant, Sra. Presidenta- ho facem
independentment de la situació administrativa de la gent,
perquè ningú no ve a llevar res a ningú. La gent ve aquí i pels
drets humans tenim l’obligació de garantir els mínims.

I a això demanam avui que es doni suport...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Lamin...

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

... a aquesta iniciativa.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, moltes gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps màxim de
cinc minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

 Renuncii al meu torn, presidenta, gràcies. Faré el torn de
rèplica.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Beníssim, beníssim. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Gomila, per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Bones tardes, diputats i diputades. No
tornaré a explicar el perquè d’açò... el Sr. Omar ja ho ha
explicat, per tant, no cal repetir-me.

El que sí direm és què pretenem amb aquesta proposta, que
és fomentar la justícia social i la cooperació en impulsar tota
una sèrie d'accions encaminades a erradicar l’empobriment, les
desigualtat i l'exclusió social i aconseguir la igualtat de totes les
persones,  de totes les persones, de totes, amb majúscules,
independentment de la seva situació administrativa. No podem
separar les persones en funció que estiguin en una situació o en
una altra. Per açò, aquesta proposta va encaminada que
l’erradicació de l’empobriment i de la igualtat d'oportunitats
sigui per a tothom, no només per a segons quines persones. 

Vull recordar que MÉS per Menorca, igual que ho va fer el
PSOE, MÉS per Mallorca i també el PP, el passat mes de
desembre, vam signar un pacte per la inclusió i ens vam
comprometre a fer feina per millorar les condicions de vida de
les persones en situació o risc de pobresa i garantir l'exercici
dels seus drets des de la dignitat i des de l'equitat, i facilitar,
enfortir i consolidar el treball de les entitats adreçades a aquest
col·lectiu de persones.

I, tal com s'indica en el pacte firmat, milers de persones a
les Illes estan en risc social, infants, joves, gent gran, famílies,
persones amb problemes de salut mental o addiccions, persones
immigrants, refugiats, persones amb discapacitat, persones
sense llar... i aquestes persones amb risc social són les més
afectades per les problemàtiques de la nostra societat, com ara
l'atur i la precarietat laboral, les dificultats d'accés a l'habitatge,
la manca d'oportunitats, la desigualtat o la creixent
responsabilitat d’itineraris personals enfront de situacions
d'exclusió. I per açò calia sumar esforços per desplegar totes les
mesures necessàries. I açò és el que tots els partits que acab de
dir, excepte VOX, varen signar. 

Podríem seguir posant tots els detalls del que diu el pacte
que vàrem firmar, però jo crec que no paga la pena, perquè crec
que tots el coneixem. Però el que sí vàrem tenir clar és que el
que fèiem era treballar per aquestes persones amb
vulnerabilitat.

Els diferents punts de la proposta que avui es planteja van
en aquest sentit del pacte que vàrem firmar i no podem fer més,
com a MÉS per Menorca, que adherir-nos-hi, sent coherents
amb el pacte i, sobretot, sent coherents amb la defensa dels
drets de les persones més vulnerables i amb risc d'exclusió
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social, des de la dignitat i des de l'equitat. Com bé explicava el
Sr. Omar en aquella comissió extraordinària que va organitzar
EAPN, que varen demanar després d'haver aprovat una PNL de
inmigración ilegal amb el suport de VOX i el Partit Popular, on
aquestes entitats, la veritat és que varen estar molt preocupades
per tot el que relacionava, per una banda, les entitats que
treballaven amb persones en situació administrativa irregular,
per totes les oportunitats que també se'ls donava
d'empadronar-se als diferents pobles; i arran d'açò va ser quan
va néixer tot aquest procediment que explicava molt bé el Sr.
Lamin. 

Idò avui, diputats i diputades del PP, tenen una nova
oportunitat per donar suport a les polítiques encaminades a
reduir la pobresa i a garantir la integració social i laboral de les
persones amb risc d'exclusió social, erradicar els discursos
aporofòbics, d’odi i de criminalització de la pobresa, treballar
per garantir els drets de totes les persones i en igualtat en
l'accés als recursos; i també tenen l’oportunitat de demanar al
Govern de les Illes Balears i als ajuntaments que continuïn
facilitant l’empadronament per afavorir els drets de totes les
persones que resideixen en el nostre territori, independentment
de la seva situació administrativa. Però veig que el PP no
aprofitarà aquesta segona oportunitat, a la vista de les esmenes
que ha presentat, que precisament el que fan és llevar la frase
“independentment de la seva situació administrativa”. 

És una pena perquè tenien una bona oportunitat per refer el
que segurament el PP almanco, pel que va signar i pel que
havia fet des de fa molt temps formant part d'aquest grup de
inclusió, no hagués fet mai si no tingués la pressió de VOX.
Podem entendre que abans la tenia perquè tenien un pacte, però
ara el pacte ja no el tenen, per tant, aquesta pressió sembla ser
que ja no l’haurien de tenir. 

Així i tot, MÉS per Menorca ho tenim molt clar, totes les
persones -torn a repetir-, totes les persones hem de tenir els
mateixos drets i les mateixes oportunitats, i per açò ens sumam
a qualsevol proposta que demani desplegar totes les mesures de
protecció necessàries per implementar polítiques de prevenció
de les situacions d’empobriment i exclusió i per cobrir les seves
necessitats. I és per açò que ens han sumat a aquesta proposta
conjunta que ve arran d'aquella reunió que vàrem fer
relacionada amb el pacte de la inclusió. Una llàstima que el
senyors del PP no us hi adheriu, perquè estic convençuda que
en el fons fons pensau que estaria molt bé. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. El Grup Parlamentari VOX ha
presentat les esmenes RGE núm. 14656, 14657, 14658 i
14659/24. Per a la seva defensa, té la paraula la Sra. Cañadas
per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Su proposición no de ley que, bajo la
premisa de inclusión social de personas en situación de
vulnerabilidad, contiene medidas que, desde luego, no son el
camino adecuado para alcanzar la verdadera inclusión social,

la integración laboral o la mejora de las condiciones de vida de
los ciudadanos de Baleares. 

En primer lugar, queremos ser claros, para VOX, la
solución a la pobreza y la vulnerabilidad no residen subsidios
ni en la creación de dependencia del Estado. La mejor forma de
garantizar una forma digna para los ciudadanos es fomentar la
creación de empleo estable y de calidad. El trabajo es el
verdadero camino hacia la integración social y la
autosuficiencia, y es responsabilidad del Gobierno poner en
marcha políticas que generen oportunidades reales para quienes
más lo necesitan. 

Lamentablemente, esta PNL no propone medidas orientadas
a mejorar el acceso al empleo ni a fomentar la iniciativa
privada como motor de crecimiento y creación de
oportunidades; en su lugar, y como hacen siempre -con esta
demagogia y populismo que les caracteriza- promueven
transferencias de renta y ayudas sin contrapartidas y así
contribuyen a una mayor dependencia del Estado. No podemos
apoyar un modelo que, bajo el progresismo, lo que promueve
es mantener a las personas en la precariedad en lugar de
ofrecerles las herramientas necesarias para prosperar. 

Por eso proponemos una enmienda al punto, uno que centra
la lucha contra la pobreza en la creación de empleo. Las
políticas económicas deben estar orientadas a fomentar el
emprendimiento y la inversión privada, lo que a su vez genera
oportunidades laborales. Queremos que se incentive a las
empresas para que contraten a personas y que se promuevan
políticas fiscales que premien la creación de empleo. No vamos
a apoyar su modelo de lucha contra el empobrecimiento cuando
claro está que no les ha funcionado. 

Otro de los puntos que consideramos problemático en esta
PNL es el que propone la erradicación de los llamados
discursos aporofóbico y la criminalización de la pobreza. En
VOX estamos a favor de la igualdad de oportunidades y del
respeto a todas las personas, pero debemos ser muy cuidadosos
con el uso del lenguaje y las acusaciones que se hacen en este
sentido. No se puede confundir la lucha legítima contra la
delincuencia y el control de la seguridad ciudadana con una
supuesta criminalización de la pobreza. Defender la seguridad
de nuestras calles, garantizar el orden público y velar por la
protección de todos los ciudadanos, especialmente los más
vulnerables, no es criminalizar a nadie, es proteger los derechos
de todos. La seguridad y el bienestar social son dos caras de la
misma moneda. Sin seguridad no puede haber un desarrollo
social ni una integración real. No se puede tolerar la ilegalidad
ni el descontrol que ustedes promueven en nombre de la
inclusión social. 

En cuanto a los puntos que tratan el acceso a derechos y
prestaciones básicas deben estar condicionados a que las
personas tengan una situación administrativa regular en nuestro
país. ¿Cómo se atreven a promover la situación irregular de una
persona en las Islas Baleares? Ustedes, como parte de la
administración pública y cuyo objetivo principal es la
protección y el bienestar de sus ciudadanos, deben defender
una inmigración legal y controlada, donde los recursos públicos
se destinen prioritariamente a quienes cumplen con las
normativas legales vigentes. 

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202414656
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Por ello proponemos una enmienda que establece que el
acceso a los derechos y a las prestaciones básicas debe estar
limitado a las personas que estén en situación administrativa
regular. Las políticas que favorecen la inclusión de personas en
situación irregular no hacen más que aumentar la presión sobre
los recursos sociales y crean un incentivo perverso para que
más personas entren en nuestro país sin cumplir con los
requisitos legales. ¿Cómo se atreven a abogar por facilitar el
empadronamiento de personas en situación irregular? El
empadronamiento es un derecho de los residentes legales y
cualquier medida que favorezca el acceso a servicios públicos
a personas sin regularizar es contraproducente, y no mienta, Sr.
Lamin, porque todos los que invaden nuestras fronteras vienen
de Marruecos y Argelia, ninguno en situación de guerra ni de
hambre. 

Debemos ser claros: la solución a los problemas de
vulnerabilidad no pasa por ignorar las leyes de inmigración ni
por regularizar a quienes no cumplen con los requisitos legales.
La verdadera inclusión se basa en el respeto a las normas, en un
control adecuado de los flujos migratorios y en cuidar a
nuestros ciudadanos. Aquí proponemos una enmienda, que el
empadronamiento y el acceso a los derechos sociales estén
reservados a quienes cumplen con la normativa legal, para
garantizar que nuestros recursos lleguen a quienes tienen
derecho a ellos y para evitar el colapso que sufre nuestro
sistema de bienestar. 

Finalmente, sus puntos de la PNL que proponen políticas
migratorias más amplias y basadas en la llamada solidaridad,
son un error. En lugar de abrir más puertas a la inmigración, ...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Canadas, vaya terminando, por favor. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... debería centrarse en garantizar que los recursos que tenemos
se utilicen de manera eficiente para ayudar a quienes ya residen
legalmente en nuestras islas. No podemos permitir que la
inmigración descontrolada siga siendo una carga para nuestros
servicios sociales. 

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Cañadas. El Grup Parlamentari
Popular ha presentat les esmenes RGE núm. 14663, 14664 i
14665/24. Per a la seva defensa té la paraula el Sr. Álvarez, per
un temps màxim de cinc minuts. 

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Gràcies, presidenta. Bon dia a tothom. La casualitat ha fet
que aquesta PNL es debati així just una setmana després de
commemorar el Dia internacional per l'erradicació de la
pobresa, una fita que ens obliga a tots a reflexionar sobre
aquestes persones que viuen en condicions extremes i que ens
compromet a l’hora d’adoptar mesures per a una societat més
justa, lliure i inclusiva.

Venim d'una setmana carregada d’activitats també per la
presentació de l'Informe dades de pobresa impulsat per EAPN
Illes Balears, així com per la definició d'un nou repte conjunt
que s’ha gestat per les administracions públiques, la lluita
contra l'aporofòbia. Per al Partit Popular es tracta d'acabar amb
la pobresa en totes les seves formes, hem de millorar les
condicions de vida de les persones més vulnerables i es tracta
d’ajuntar esforços per superar aquests reptes.

Deixant de banda l'exposició de motius que reflecteix una
radiografia acurada de la situació, m'agradaria passar a la part
resolutiva de la proposició.

En el punt 1 diem que es tracta d'assumir, com a política
transversal i com a prioritat, la reducció de la pobresa i la
integració de les persones amb risc d'exclusió en garantir que
les polítiques econòmiques no generin empobriment o
desigualtat. Votarem a favor, perquè en aquests 40 anys
d'autonomia hem construït una estructura de defensa dels més
vulnerables on tothom té responsabilitat i on les entitats del
tercer sector hi tenen molt a dir; un exemple n’és el Pacte per
la inclusió a què feien referència els grups proponents, signat
per primera vegada a la legislatura 2011-2015, amb un govern
del Partit Popular, i totes les passes que s'han fet des de llavors,
interpel·lant administracions de diferents nivells i de tots els
colors polítics. 

En el punt 2, compromís per a l'erradicació dels discursos
aporofòbics, d’odi, de criminalització de la pobresa des de la
perspectiva de la garantia dels drets de totes les persones, hi
votarem a favor. Un exemple d’aquest compromís és la
campanya pactada, com bé saben tots vostès, pels membres del
Pacte per la inclusió i que fou acordada dia 16 d'octubre amb
els representants del consell i de l'Ajuntament de Palma.

Quant al punt 3, sobre l'adopció de mesures econòmiques
i socials per fer front a les situacions de pobresa, en assegurar
transferències de rendes a la població més vulnerable i l'accés
de tota la ciutadania amb els termes que marca la normativa
vigent, hi votarem a favor, sense perdre de vista l'article 4.1 de
la Llei de prestacions i l'article 5 de la Llei de serveis socials,
a banda de tota la resta de mesures que s'han començat a
desplegar recentment, com són les propostes de xoc d'habitatge
o bé les baixades d'imposts.

El punt 5: “El Parlament insta el Govern d'Espanya a
assegurar que les resolucions dictades en relació amb el padró
municipal faciliten la seva aplicació per part dels ajuntaments.”
Hi votarem a favor perquè es tracta d'una qüestió de seguretat
jurídica per a les corporacions locals.

El punt 7, sobre el suport al paper indispensable de les
entitats que donen atenció a les persones migrades, així com a
la lluita contra les màfies que trafiquen amb éssers humans, hi
votarem a favor per molts motius: perquè és un reconeixement
a l'aportació que fan totes aquestes entitats, perquè
complementen l'acció social pública de la defensa dels drets a
la vida i a la dignitat, bàsics dins la Constitució, i perquè la
lluita contra els delinqüents sempre ha de ser una prioritat.

El punt 9, reafirmació d'un compromís amb la solidaritat i
la llei i la Llei de cooperació com un mecanisme per promoure
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la justícia global, hi votarem a favor amb la vista posada en els
articles 3.2, 21 i 105 del nostre Estatut d'Autonomia, que
recullen la solidaritat i la cooperació amb referència a les
persones i poblacions menys desenvolupades. 

Punt 10, sobre l’impuls d'una política migratòria, solidària
i basada en els drets humans, d'acord amb l'Agenda 2030,
també hi votarem a favor perquè només amb la implicació de
l'Estat, que té la competència exclusiva en política migratòria,
i sense perdre de vista la promoció dels drets humans, podrem
encarar el repte d'aquesta crisi migratòria amb garanties d'èxit,
sobretot per les comunitats autònomes que són frontera.

Quant als punts 4, 6 i 8, com vostès saben, des del Grup
Popular, hem presentat tres esmenes de modificació.

Amb referència a les esmenes dels punts 4 i 6, estam
completament d'acord que s'ha de garantir el dret, els recursos
i les prestacions bàsiques, però, sense cap dubte, estam a favor
també de donar respostes ràpides a totes les persones en
situació de vulnerabilitat. Ara bé, consideram que, posant
l'accent sobre la situació administrativa, tiram llenya al foc en
un discurs d'odi en aquesta aporofòbia que precisament tots
volem combatre.

Així, aquestes dues esmenes, com bé han vist, simplifiquen
el text, conserven la garantia de drets, recursos i prestacions,
però eliminen aquesta part final del text original que posa un
accent innecessari en la situació administrativa.

I finalment, respecte de l'esmena al punt 8, proposam una
modificació en la línia de la situació límit en què es troba el
Servei de Protecció de la Infància i d'acord amb la declaració
institucional feta per la Conferència de Presidents Insulars,
celebrada el passat 5 de setembre. És ben cert, com diu
l'exposició de motius i la part resolutiva, que els òrgans
competents en la protecció dels menors són els consells
insulars, però també és cert que és l'Estat qui té competència
exclusiva en política migratòria, i exigim corresponsabilitat.
Les Balears es troben al límit, amb una sobreocupació, com
vostès saben, de més del 800% en els serveis d'atenció de
menors migrants no acompanyats, i això tensiona altres serveis
socials. Necessitam la implicació efectiva de l'Estat a l’hora de
resoldre aquest drama i, a més, no poden consentir que les
persones migrants, especialment els més menuts, continuïn
jugant-se la vida a la mar.

Per això, amb la nostra esmena reafirmam la voluntat de
resoldre aquesta crisi amb el compromís a través del Parlament
i demanam a l'Estat que augmenti els recursos, més sistemes de
vigilància, un gir en política internacional, una lluita més
decidida contra les màfies i una protecció dels interessos dels
menors, basada en la lleialtat institucional de l'Estat amb les
comunitats autònomes.

Això és tot. Moltes gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Álvarez. En el torn de fixació de
posicions té la paraula el Sr. Agustí Buades, per un temps
màxim de cinc minuts. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gràcies, presidenta. La Sra. Fernández, al principio ha
dicho que la PNL anterior circular, una circular, bastaría. 

Ahora me entero yo que ustedes están pervirtiendo los
trabajos documentados, presentan una PNL con la excusa de ir
contra VOX para atacar al PP. ¿Esta es la labor de los
diputados? Yo creo que no, pero, bueno, allá ustedes, está
clarísimo, se ha dicho muy claro en esta..., y quiero que conste
en acta. Es una PNL presentada perversamente para ir contra el
PP con la excusa de VOX, porque yo estaba en el Grupo
Parlamentario de VOX cuando voté en contra de adherirnos a
esta declaración.

Bien, es loable, el petitum es loable, yo es que se lo firmo
ahora mismo: garantizar, en fin, hay que luchar contra la
problemática de nuestra sociedad, el paro, la precariedad
laboral, las dificultades de acceso al habitatge, mejores
oportunidades, desigualdad, crecimiento.

En segundo lugar, el compromiso para combatir la pobreza,
también se lo firmó. Acabar con la pobreza en todas sus
formas, por supuesto. Impulsar acciones encaminadas a la
erradicación del empobrecimiento, la desigualdad y la
exclusión social, se lo firmo. Se lo firmo todo, pero, bueno,
después viene el pero, y uno piensa: vamos a ver, ¿hace ocho
años quién gobernaba, pepito de los palotes o los mismos que
están firmando esta PNL, menos MÉS per Menorca, quién
gobernaba? ¿O no hay una causa-efecto?; ocho años, ¿qué
hicieron ustedes? No son creíbles, tuvieron ocho años, no una
legislatura, sino dos legislaturas, hicieron un escudo que
ustedes llamaron “escudo social” y, al final, fue un escudo
electoral. No olvidemos la RESOGA, con una auditoría, con
personas que tenían que devolver 6, 7, 8 y 9.000 euros, con la
reducción de partidas a Europa, partidas finalistas con el tema
de lucha contra la pobreza, y la exclusión social.

Ustedes las devolvieron, no bajaron los impuestos, eso sí,
se trata de augmentar la presión fiscal.

No hablemos de la presunta corrupción: 5 millones de euros
en mascarillas. Y ¿cuántos de ellos?... -4, pues 4 millones-,
¿cuántos de ellos pudieran ser utilizados para combatir la
pobreza y la vulnerabilidad?

Sentencias judiciales, 100 millones, dos ya llevamos.

Y perdonen, una de las manifestaciones de los discursos
aporofóbicos es utilizar el dinero público, o sea, el dinero de
todos, para imponer dogmas ideológicos, eso es aporofobia,
pura y dura, que es no luchar para que acabemos con la
pobreza, pero gastemos todo lo que queramos en imponer, lo
que dicen el (...) mallorquín (...), es una palabra que he
aprendido en esta comisión (...) de VOX, sus presupuestos
ideológicos. Pero ¿cómo se atreven a presentar esta enmienda
perversa, perversa, como vuelvo a repetir?

Aún así, aún así, les aprobaré algunos puntos: el 3, (...) el 7
y el 5, si aceptan las enmiendas de VOX y algunas del PP pues
me lo pensaré.
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Pero, por favor, dediquémonos en esta comisión de verdad
a traer PNL que sirvan para mejorar la vida de los demás, no
para atacar a un partido político que está en el Gobierno con la
excusa de que está VOX.

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Buades. Procedeix ara la suspensió de
la sessió, per un temps de deu minuts, per a la qual cosa es
demana als grups proposants si volen una suspensió de la sessió
i si podem continuar, a qui ho deman?...  A vostè mateix, que
ha de contestar? D’acord, idò, podem continuar?... 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Sra. Presidenta, podem continuar.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, idò. Llavors, intervenció d'un de tants grups...
representant dels grups proposants, per fixar la posició i
assenyalar si accepta les esmenes. Té cinc minuts, Sra. Carrió,
endavant.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, presidenta. No, els grups que firmam aquesta PNL
no acceptarem cap esmena presentada ni pel Partit Popular ni
per VOX a aquesta PNL per motius diversos que ara exposaré. 

Les esmenes de VOX no les acceptarem perquè darrera les
vuit esmenes, aquests punts que identifica, hi ha dos missatges
polítics molt clars: primer, VOX defensa que els pobres són
pobres per vagos, i això no ho defensam, i que, a més, són
“maleants” i a això es diu aporofòbia, aquesta és la definició.

I segona tesi política que defensa VOX en aquestes esmenes
és que, primer, va la identitat, la classe social, el color dels ulls,
la forma del nas..., que la condició humana de ser un ésser
humà. I en això es diu deshumanització i practicar polítiques de
deshumanització. I no acceptarem la tesis de VOX. Nosaltres
no. El Partit Popular en la seva responsabilitat, ja que faci el
que vulgui. I no hi ha persones il·legals, hi ha persones
atrapades en un sistema jurídic que les fa il·legals. 

I jo diria a la Sra. Cañadas que utilitzi per saber el que és
aporofòbia, saber que és utilització, que compri el diccionari de
VOX que segurament li generarà menys... fòbies i que repassi
la legislació en vigor i la que està actualment en vigor per
afirmar segons quines coses i, si no li agrada, presenti
propostes de modificació de la legislació, per exemple de la
Llei de serveis socials. 

En relació amb les esmenes del Partit Popular, no les
acceptam perquè no responen a l'essència de per què aquesta
PNL arriba aquí. I el Sr. Lamin ha exposat clarament el perquè
arribava aquí aquesta PNL i no és per posar... contra la corda...
dificultats que pugui tenir el PP a fer la gestió dels seus socis
de la ultradreta, sinó perquè era un compromís. 

I quan es juga a la ambivalència i s'eliminen paraules,
correm riscos, perquè quan parlam de persones residents,
correm el risc d’entendre i defensar que per ser residents a
l'Estat espanyol has d’haver estat 183 dies aquí, i que si no, no
és resident.

I aleshores això vol dir que hem d'estar set mesos sense dret
a l'empadronament?, que hem d'estar set mesos sense dret a
l'accés a la sanitat?, que han d'estar set mesos sense dret a
l'accés a l’escola o a prestacions bàsiques? Quan hi ha un
discurs clar, s’ha de parlar clar, perquè si no, les coses es
confonen. I sap què és el que alimenta el foc de l’aporofòbia,
Sr. Álvarez? El punt 106 de l’acord del Partit Popular amb
VOX. Això és el que dóna foc al discurs de l’aporofòbia. I si el
vol apagar rompi’l i parli clar.

Hi ha una esmena en aquest sentit que ens preocupa
especialment, que és l'esmena 14665, que és la substitució del
punt 8, bàsicament perquè entenem que és una repetició del
punt 10 i perquè substitueix el compromís del Govern de les
Illes Balears enfront d’una instància del Govern de l'Estat que
ja es fa al punt 10 i, per tant, entenem que la intenció és
reiterada. I ens preocupa perquè quan parlam de límits de
turistes, el que hem de fer és que no n’entri cap més, però
assumir-los, i quan parlam de límit de persones, ... no hi cabem. 

Quan tenim un problema es gestiona, i els governs tenen
aquesta responsabilitat, i quan no hi ha recursos se’n creen,
sobretot si són per donar resposta a drets humans, i es creen de
davall les pedres, com hem intentat fer tots i com intentam fer
tots. 

I, efectivament, jo crec que hi ha d'haver una política
migratòria, però no defensam que la política migratòria hagi de
ser a través del reforçament de les fronteres, sinó que ha de
venir de la modificació de la Llei d'estrangeria, clarament, ha
de venir de la modificació de la Llei d'estrangeria i no per
obligar les comunitats autònomes que agafin una quota, sinó
per assegurar que els joves i les persones que vénen aquí tenen
directament no només permís de residència, sinó que també
tenen permís de feina, perquè aleshores evites moltíssimes
circumstàncies i evites molts dels problemes i dels
enquistaments de les polítiques d'inclusió i d'inserció dins la
societat.

Per tant, no hi estam d'acord perquè es repeteix i no hi
estam d'acord perquè l'accent no és que si la persona es mor
darrere la nostra frontera ens és igual, sinó a crear un marc
normatiu que ajudi al desenvolupament dels drets humans i que
no els travi, que és el que tenim a dia d'avui.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Carrió. Com que entenc que tant el Sr.
Buades com el Partit Popular..., els demanaria si volen... si
podem fer votació separada ... Sí, sí, perfecte.

Idò així agafarem punt... Ah, beníssim. Voleu... si el grup
del Partit Popular vol punt per punt...
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(Remor de veus)

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT: 

Per part del Partit Popular es poden fer dos blocs a no ser
que hi hagi algun portaveu que ho vulgui fer punt per punt.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Jo li demanaria votació separada, gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt per punt. Molt bé, Sr. Buades, beníssim.

Així que..., hem quedat que les esmenes no s'accepten, cap
esmena. Per tant, ho votarem tot tal com està a la PNL.

Llavors, començam. Punt 1, feim votació del punt 1.
Votam.

12 vots a favor, 2 vots en contra.

Punt 2. Votam. 

12 vots a favor i 2 en contra.

Continuam, feim el punt 3. Votam. 

13 vots a favor, 1 en contra.

Punt 4. Votam.

5 vots a favor, 8 en contra.

Punt 5. Votam.

13 vots a favor, 1 en contra. 

Punt 6..., punt 6, eh?... 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Sí, d’acord.... d’acord.

6 vots a favor, 8 en contra.

Punt 7. Votam.

13 vots a favor, 1 en contra.

Punt 8. Votam.

6 vots a favor, 8 en contra.

Punt 9. Votam.

12 vots a favor, 2 en contra.

Punt 10. Votam.

12 vots a favor, 2 en contra.

Així que queda parcialment aprovada aquesta PNL RGE
núm. 8252/24.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
Moltíssimes gràcies.
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